
با اينكه اميدها بر اين بود تا بر اساس قول رئيس جمهور 
و معاون وي در سازمان محيط زيست، بعد از اجرايي 
شدن برجام مشكلات زيس��ت محيطي ايران يكي 
پس از ديگري رفع شوند اما گويي نه تنها اين اتفاق 
رخ نداد، بلكه در امر ريزگردها و گرد و غبارها وضع 
بغرنج تر هم شد و حالا نه تنها نيمي از ايران را درگير 
خود كرده، بلكه اين بار گرد و غبارهاي آلوده در حال 
درنورديدن استان ها هستند.  چند روز پيش رئيس 
س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت در همايش روز 
جهاني مقابله با آثار جنگ در محيط زيست گفت:»ما 
در شرايط حساسي هس��تيم و آثار جنگ و ناامني 
مشهود است كه بارزترين آن پديده گرد و غبار است 
كه براي كشور ما ناش��ي از اتفاقات در كشور عراق، 
مرز اردن و سوريه است و سرزمين هاي بدون دولت 
و دولت هاي بدون س��رزمين است. همچنين يكي 
ديگر از كانون هاي گردوغبار عربستان سعودي است 
و ضروري است كه همه كشورها نسبت به سرزمين 
خود مسئول باشند.« معصومه ابتكار يك بار ديگر 
سعي كرد تمام مش��كلات را به بيرون از مرزها ربط 

دهد و باز هم بي برنامگي و بي تدبيري هاي سازمان 
متبوعش را زير غبار خارجي ها مخفي كند. 

  ازدولتهواميخواهيم!
حالا وضعيت ريزگردها در برخي از استان ها به جايي 
رسيده كه مردم از دولت هيچ چيز نمي خواهند به جز 
هوايي براي تنفس.  استان كرمانشاه هم جزو همان 
استان هايي است كه درگير گرد و غبارهاي آلوده بوده 
و در طول س��ال روزهاي زيادي را به سختي سپري 
مي كند. بر همين اساس اس��تاندار كرمانشاه با بيان 
اينكه تلاش در راس��تاي حفظ سلامت مردم استان 
از اهم وظايف دولت اس��ت و در اي��ن خصوص هيچ 
گونه اهمالي قابل پذيرش نيس��ت، گفت:»در سفر 
رئيس جمهور به استان، لزوم حل مشكل ريزگردها را 
به عنوان يك مطالبه مردمي طرح و پيگيري خواهيم 
كرد.« ميزان ذرات معلق در هواي استان ها آنقدر از 
حد مجاز بالاتر رفته كه ديگ��ر حتي نمي توان از واژه 
بحران براي آن استفاده كرد.  معمولاً شاخص كيفيت 
هوا بايد روي عدد 100 باشد كه فراتر رفتن آن نشان از 
ناسالم بودن هوا دارد و افزايش آن تا عدد 188 كه بيش 

از هشت استان آن را تجربه مي كند، گواهي بر اين است 
كه وضعيت هواي اين استان ها شرايط ناسالمي براي 
تمامي گروه ها دارد.  به گفته كارشناس��ان، مسئول 
آلايندگي روزهاي اخير ذرات كمتر از 2/5 ميكرون 
هستند كه ميزان اين ذرات در هواي شهرهاي غربي 
كشور به 225 ميكروگرم بر مترمكعب رسيده است.  
در اين رابطه نيز بايد گفت: استاندارد ذرات معلق كمتر 
از 2/5 ميكرون در هوا بايد 35 ميكروگرم بر مترمكعب 
باشد كه در آخرين پايش اين عدد به 225 ميكروگرم 
بر مترمكعب كه شش برابر فراتر از حد استاندارد است، 
رسيده است.  آلودگي هوا در اين حالت به گونه اي است 
كه افراد مبتلا به بيماري هاي قلبي يا ريوي، كودكان و 
سالمندان بايد از فعاليت هاي طولاني و سنگين خارج 
از منزل اجتناب كنند، همچنين افراد ديگر نيز بايد 
فعاليت هاي س��نگين و طولاني مدت خارج از منزل 

خود را كاهش دهند. 
  خداوندبهرئيسسازمانتدبيربدهد

»مردم دع��ا مي كنن��د خداوند مق��داري تدبير به 
رئيس س��ازمان محيط زيس��ت بده��د گويا خانم 

ابتكار خ��ود را ايزوله كرده ك��ه ريزگرد ها را جدي 
نمي گيرد.« اينها بخش��ي از صحبت هاي نماينده 
مردم قصرش��يرين در مجلس اس��ت ك��ه در حال 
حاضر مردم حوزه انتخابيه اش روزهاي س��ختي را 
س��پري مي كنند.   فرهاد تجري با انتقاد از تشديد 
ريزگرد ها در استان هاي جنوبي كش��ور ادامه داد: 
»وضعيت آب و هواي كرمانش��اه متأس��فانه بسيار 
اس��فناك و غير قابل تحمل اس��ت.« اين نماينده 
مجلس افزود:»از دولتمردان سازمان محيط زيست 
و دستگاه ديپلماسي و شخص رئيس جمهور انتظار 
مي رود بيشتر در اين موضوع ورود پيدا كنند و اجازه 
ندهند بيشتر از اين ريزگردها آثار منفي بر سلامت 
شهروندان و مردم داشته باشند چراكه بعد از مدتي 
يقيناً آثار منفي زيادي بر مس��ائل سلامت، زيست 
محيطي و كش��اورزي مي گذارد كه ممكن اس��ت 
غيرقابل جبران باشد.« وي با اشاره به صحبت هاي 
رئيس سازمان محيط زيست در مورد جنگ عراق 
و سوريه گفت: »ما هم دعا مي كنيم خداوند مقداري 
تدبير به رئيس س��ازمان محيط زيست كه متولي 
محيط زيست كشور است بدهد، شايد خانم ابتكار در 
محيطي زندگي مي كند كه مجهز به امكانات خاصي 
است و فضا و هواي آنجا به گونه اي است كه خود را 
ايزوله كرده و كودكان و س��الخوردگان و جانبازان 
شيميايي را درك نمي كند.«  اين نماينده مجلس 
اظهار داشت: »يكي از مش��كلات وجود گروه هاي 
تروريستي در كشورهايي مانند عراق و سوريه است 
اما آيا اين رفع تكليف مي كند؟ اين همه سازمان هاي 
حافظ محيط زيست در دنيا وجود دارد. از ظرفيت 
آنها گرفته تا رايزني هاي سياسي و منطقه اي مي تواند 
كارگشا باشد. اگر فكر رئيس سازمان محيط زيست 
بيشتر از اين نمي تواند براي حل مشكل چاره سازي 
كند انتظار م��ي رود كناره گيري كن��د چراكه افراد 
ديگري هس��تند كه با تفكرات سياس��ي، اجرايي و 

كاربردي مي توانند مشكل را حل كنند.«
  گزارشيازسفرهابهمردمبدهيد

بي شك سازمان محيط زيس��ت به تنهايي توانايي 
حل مشكل ريزگردها را ندارد و در اين مسير بايد از 
دستگاه ديپلماسي كمك بگيرد.  موضوع ريزگردها 
نيازمند يك نگاه جامع است، مس��ئله اي كه نبايد 
به يك نزاع ميان محيط زيس��ت و نمايندگان چند 
استان و بعد به مطالبه عمومي تبديل شود و با نگاه 
سياسي به دنبال حل و فصل آن بود. اما مسئولان امر 
نيز نبايد بي تفاوت به شرايط موجود، تمام تقصيرها 
را به گردن كش��ورهاي همس��ايه انداخته و فارغ از 
مسئوليت هايشان، اوضاع را عادي جلوه دهند.  در 
همين رابطه جلال ميرزايي نماينده مردم ايلام در 
مجلس با اشاره به افزايش ميزان ريزگرد ها در روزهاي 
اخير گفت: »چند سال است كه اين وضعيت در كشور 
حاكم شده و معاون اول رئيس جمهور نيز سفري به 
عراق داشت. حال بايد خروجي اين سفرها مشخص 

شود و به افكار عمومي پاسخ دهند.« 
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غبار بي تدبيري، نيمي از ايران را فرا گرفت
معصومه ابتكار: در حال حاضر ۲۳ استان از مجموع ۳1 استان ايران تحت تأثير ريزگردها هستند

امتياز منفي برجام براي صنعت گوشت!
همانطور كه مسئولان دولتي بارها وعده داده بودند، انتظار مي رفت پس 
از اجرايي شدن برجام و ايجاد گشايش در تعاملات بين المللي، توجه به 
توسعه صنايع مولد و مادر در دستور كار دولتمردان قرار گرفته و صنايع 
داخلي روزهاي خوشي را تجربه كنند. با اينكه تاكنون در اكثر صنايع 
اتفاق خاصي نيفتاده است اما گويي صنعت كشتار دام و صنايع وابسته 
به آن هم از قلم نيفتاد و گويا قرار است با استفاده از فرصت به دست آمده 
حركتي انجام و جاني دوباره به آن دميده شود. مدتي است مسئولان 
سازمان دامپزشكي كشور از تجهيز كشتارگاه هاي دام براي بهره گيري 
از فرصت پسابرجام خبر مي دهند و با اين ادعا كه پس از اجرايي شدن 
برجام توجه به اهميت بهداش��ت در صادرات دام و فرآورده هاي دامي 
به ساير كشورها بيش از پيش ضروري است، در تلاشند كشتارگاه هاي 
دام سراسر كشور را به طور كامل اتوماتيك و مدرن كنند تا محصولات 
صادر شده به بازار كشورهايي چون عراق و افغانستان در سلامت كامل 

و نهايت بهداشت به دست مصرف كننده برسد! 
اين در حالي اس��ت كه طي چندين دهه، گوش��ت مورد نياز داخلي از 
كشتارگاه هايي وارد بازار مصرف مي شود كه بنا به ادعاي خود مسئولان، 
نه تنها از نظر بهداشتي در شرايط اس��تاندارد و قابل قبولي قرار ندارند 
بلكه به عنوان يكي از مراكز توليد و شيوع انواع بيماري ها شناخته شده 
است؛ مسئله اي كه در بس��ياري از شهرس��تان ها و مناطق دور افتاده 
كشور به معضل جدي براي تهديد سلامت شهروندان تبديل شده و جز 

تعطيلي و پلمب گاه به گاه اقدام مؤثري به خود نمي بيند. 
در حالي كه تعداد كل واحدهاي كش��تارگاهي صنعتي در كشور از 74 
مورد تجاوز نمي كند، بيش از 304 واحد كشتارگاه سنتي در كشور وظيفه 
كشتار و عرضه گوشت به بازار را بر عهده دارند. كشتارگاه هايي كه نه صرفه 
اقتصادي دارد و نه از نظر بهداش��تي و رعايت مسائل زيست محيطي با 
استانداردها همخواني دارد. متأسفانه درصد قابل توجهي از گوشت مورد 
نياز هموطنان از اين كشتارگاه هاي آلوده وارد بازار مي شود. ضمن اينكه 
سالانه ميزان قابل توجهي گوشت منجمد هم از كشورهاي ديگر بدون 
نظارت و بررسي دقيق از مرزهاي كشور مي گذرد. از اعلام تعداد كارگران 
شاغل در كشتارگاه هاي سنتي هم كه در سال به دليل ابتلا به بيماري هاي 

مشترك بين انسان و دام جان خود را از دست مي دهند هم مي گذريم. 
حالا اما با داغ شدن بازار فرصت هاي پس��ابرجامي و افزايش تعاملات 
اقتصادي با كشورهاي ديگر و توسعه صادرات گوشت، قرار است چراغي 
كه سال ها به خانه روا نبود، روشن شود و كشتارگاه هاي كشور تمام و 
كمال مدرن و مجهز ش��وند تا مبادا اين صنعت به دليل عرضه گوشت 
ناسالم و غير بهداشتي مورد خطاب و عتاب مراجع علمي بين المللي قرار 
بگيرد، چراكه مراجع علمي بين المللي در حال تدوين سازوكاري شبيه 
شوراي امنيت س��ازمان ملل متحد در عرصه امنيت و سلامت غذايي 
هستند و از اين رو، كشورهايي كه ضوابط بهداشتي را رعايت نمي كنند 
يا در زمينه اعلام بيماري ه��اي دام پنهان كاري مي كنن��د با جرايم و 

تنبيه هايي روبه رو خواهند شد! 
 بر همين اساس هم قرار شده سال 95، سال ارتقاي كيفيت بهداشتي 
دام و فرآورده هاي دامي در كشور باشد و مشكلات صنعت كشتار دام 

براي هميشه از دامن اين صنعت رخت ببندد!

 فقر و حاشيه نشيني 
دو سر كلاف بيابانزايي

بيابانزايي سال هاس��ت مهمان ناخوانده تمام مناطق ايران شده است. 
سرعت پيشروي اين پديده به قدري  است كه گويي ترمز بريده و تا تمام 
مناطق ايران را در بر نگيرد، آرام نمي شود. از شرق به غرب و از شمال به 
جنوب ايران، همگي با سطوح مختلفي از اين معضل روبه رو هستند. به 
طوري كه حتي مناطقي كه از نزول بارش هاي جوي مناسبي در سال 

برخوردارند هم از اين پديده شوم در امان نيستند. 
اغلب مناطقي كه زماني سرسبز بوده و نياز روستاييان را در فعاليت هاي 
كشاورزي و دامداري تأمين مي كرد، اكنون بياباني شده و ساكنانش نيز 
به ناچار به ساير مناطق مهاجرت كرده اند. همين بياباني شدن مراتع و 
جنگل هاي كشور نه تنها به فعاليت هاي كشاورزي و دامداري آسيبي 
غيرقابل جبران وارد كرده است، بلكه خود به تنهايي منجر به افزايش 
مهاجرت روستاييان و به دنبال آن افزايش ميزان فقر و حاشيه نشيني 
شده است.  طبق آمار سازمان جهاد كشاورزي، در دو دهه اخير حدود 
يك سوم كل روستاهاي كشور به دليل افزايش پديده بيابانزايي خالي از 
سكنه شده و بر بحران حاشيه نشيني افزوده است. با پيشروي اين پديده 
شوم، حاصل خيزي خاك كم شده است و مردم آب ندارند و با پناه آوردن 

به سم و كود بيشتر هم نمي توانند معيشت خود را تأمين كنند. 
علاوه بر اين، فرس��ايش خاك نيز معضل ديگري اس��ت ك��ه با روند 
بيابانزايي نمود پيدا مي كند. اكنون حدود 75 ميليون هكتار از اراضي 
كشور تحت تأثير فرس��ايش آبي و 20 ميليون هكتار فرسايش بادي 
قرار دارند. همچنين حدود 5 ميليون هكت��ار نيز متأثر از فعاليت هاي 
كشاورزي هس��تند.  كاهش س��طح آب هاي زيرزميني و روان شدن 
ريزگردها به سمت پايتخت، همه نش��انه وقوع بيابانزايي است كه بايد 
جلوي آن گرفته شود. در حالي كه اين وضعيت كم كم دارد خود را در 
بخش هايي از مازندران و گلستان نيز نش��ان مي دهد، اگر نخواهيم با 
جديت به حل اين مسئله فكر كنيم، ممكن است 20 يا 30 سال ديگر 

اين دو استان سرسبز و زيبا هم به بياباني بي آب و علف تبديل شوند. 
اكنون كه بيشتر مناطق ايران بياباني شده و استان خراسان جنوبي هم در 
سكوي نخست مناطق بياباني قرار گرفته است، متوليان بايد هرچه زودتر 
عزم خود را به منظور مقابله با بيابانزايي جزم كنند. در هفته پيش اخبار 
مختلفي از فعاليت ها و برنامه ريزي هاي گوناگون به منظور جلوگيري از 
اين پديده در رسانه ها منتشر شد؛ اخباري كه اميد مي رود به همين چند 
روز جهاني مقابله با بيابانزايي ختم نشود و اين توجه فراگير در روزهاي 
ديگر سال هم نمود پيدا كند، چراكه مقابله با اين پديده مستلزم اجراي 
برنامه اي مستمر است. البته در اين راه نيز بايد تمام سازمان ها و نهادهاي 
مربوطه با كمك و ياري يكديگر فعاليت كنند. متأسفانه تاكنون مديريت 
و رويكرد يكپارچه اي براي حل اين موضوع نداشته ايم. براي مثال وزارت 
نيرو، جهاد كشاورزي، س��ازمان حفاظت محيط زيست و استانداري ها 
در برخي از موارد همگرايي نداش��ته و فعاليت هر يك س��دي بر سر راه 
ديگري  بوده است.  علاوه بر آنچه گفته شد، بر اساس صحبت هاي رئيس 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور، در برنامه ششم طرح توسعه 
سالانه 600 هزار هكتار عمليات بيابان زدايي پيش بيني شده است. البته 
اين ميزان بيابان زدايي به نس��بت ۱00 ميليون هكتاري كه تحت تأثير 
بيابانزايي قرار دارد، بس��يار ناچيز بوده و عملًا تاثيري نخواهد داش��ت. 
متأسفانه موضوع بيابانزايي كش��ور به قدري جدي است كه حتي ديگر 

نمي توان از راه جنگل كاري هم اين بيماري را درمان كرد. 

تأمين آب ۱۰۳ روستاي نهبندان با تانكر 
درپي�ككارييعنيفصلتابس�تان    خراسان جنوبي
۱۰۳روستايشهرس�تاننهبنداندر
خراسانجنوبيباتانكرآبرسانيميشودكهجمعيتيبالغبر۲هزار
و۱۰خان�واروح�دود۹ه�زارو۱۸۳نف�رراش�املميش�ود.
به گزارش »جوان«، به نقل از روابط عمومي امور آب و فاضلاب روستايي 
خراسان جنوبي، عليرضا صادقي مدير امور آب و فاضلاب روستايي نهبندان 
با عنوان كردن اين مطلب گفت: در طول ماه نزديك به 205 سرويس آب 
به اين روستا ها توسط پنج دستگاه تانكر سيار حمل مي شود كه از اين پنج 
دستگاه تانكر سه دستگاه دولتي و دو دستگاه نيز خصوصي است كه در 
مجموع 2 هزار و 460 متر مكعب آب در طول ماه توسط اين تانكر ها حمل 
مي شود.  مدير امور آب و فاضلاب روستايي نهبندان با اشاره به اينكه در 
حوزه آبرساني سيار با مشكلات بسياري مواجه هستيم، گفت: مهم ترين 
مشكل، فرسودگي ناوگان آبرس��اني سيار اس��ت به طوري كه گا هي با 
خرابي هاي طولاني مدت تانكرهاي آبرساني روبه رو مي شويم.  وي، عدم 
اختصاص به موقع اعتبارات را يكي ديگر از مشكلات آبرساني به روستا ها 
عنوان كرد و گفت: كار خوبي كه در سال گذشته انجام شد اين بود كه تمام 
اعتبارات مديريت بحران شهرستان به موضوع آبرساني سيار اختصاص پيدا 
كرد كه تخصيص بسيار بالايي داشت.  صادقي ادامه داد: پراكندگي روستا ها 
در شهرستان نهبندان يكي ديگر از مشكلات آبرساني سيار است به طوري 
كه اگر بخواهيم يك س��رويس آب به روستاهاي مرزي حمل كنيم بايد 
تانكر 300 كيلومتر مسير طي كند تا يك سرويس آب حمل شود و همين 

موضوع باعث شده تعداد سرويس هاي حمل آب در روز كم شود. 

باد و توفان واقعاً دارد ايران را با خود مي ب�رد. در حال حاضر توفان هاي گرد و 
غبار خفقان آور اغلب شهرهاي بزرگ و همچنين شهرهاي كوچك تر و مناطق 
روستايي در سراسر ايران را پوشانده است. حالا روزهايي وجود دارند كه نيمي 
از كش�وري كه از نظر مس�احت در رتبه هفدهم جهان قرار دارد در تعطيلي 
اجباري به سر مي برد و مسئولان از مردم مي خواهند در خانه هايشان محبوس 
باشند. اين گردو غبارهاي آلوده تهديدي جدي براي مختل كردن بخش هاي 

بسيار مهم و حياتي زندگي عمومي مردم، اقتصاد، تحصيل و آموزش، بازرگاني، 
سلامت و بهداشت عمومي، كشاورزي، تجارت و حمل و نقل به شمار مي روند. 
طبق اظهارات معصومه ابتكار، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان حفاظت 
محيط زيست، در حال حاضر ۲۳ استان از مجموع ۳1 استان ايران به واسطه 
توده هاي گردباد سيلت، خاك و رسوبات ته نشين ش�ده، متأثر از اين پديده 
هستند، اما غافل از يك برنامه يا طرح كارآمد براي كاستن از شدت اين فشارها. 

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

 چهارمحال و بختياري 
دومين استان پاك كشور است

دبيرس�تادمبارزهبام�وادمخدر    چهارمحال و بختياري
اس�تانچهارمح�الوبختياري،
اي�ناس�تانرادومي�ناس�تانپ�اككش�ورمعرف�يك�رد.
 س��يد قدير مرتضوي با بيان اينكه هيچ فردي در جامعه از آسيب اعتياد 
مصون نيست، مقابله با عرضه مواد مخدر، درمان و حمايت هاي اجتماعي، 
مسائل حقوقي و قضايي، حوزه فرهنگي و پيش��گيري و مشاركت هاي 
مردمي با استفاده از ظرفيت هاي س��ازمان هاي مردم نهاد را پنج حوزه 
فعاليت ستاد مبارزه با مواد مخدر عنوان كرد.  وي با اشاره به اينكه 880 
هزار نفر از جمعيت استان افراد سالم و پاكند، تصريح كرد: 13 هزار و 700 
نفر در رده سني 15 تا 64 سال در استان به اين بيماري مبتلا هستند.  به 
گفته وي، نرخ شيوع استفاده از مواد مخدر در استان 0/98 درصد است.  
مرتضوي به ظرفيت س��ازمان هاي مردم نهاد در امر مبارزه با مواد مخدر 
اشاره كرد و گفت: لازم است از اين ظرفيت در راستاي آگاه سازي جامعه 
هدف استفاده كرد.  اين مس��ئول افزود: در حال حاضر 53 مركز درمان 
اعتياد تحت نظارت علوم پزشكي و بهزيستي و سه مركز تحت نظارت اداره 
زندان ها در حال فعاليت هستند كه از اين تعداد سه مركز دولتي و مابقي 
خصوصي هستند. در همين رابطه در سال گذشته تعداد 12 هزار نفر به 
مراكز ترك اعتياد استان مراجعه كرده اند.  وي با بيان اينكه نرخ شيوع اعتياد 
در جوامع كارگري بيشتر از ديگر جوامع است، گفت: لازم است با آگاه سازي 

و توانمندسازي خانواده ها از شيوع اين بيماري پيشگيري كنيم. 

ارزان�يوفراوان�ي
محمدرضا سوري

   گزارش 2
ي شيرخش�كها
وارداتيدرسالهاي
اخيرموجبشدهتااينروزهاتوليدكنندگانشير،
بدترينشرايطسالهاياخيربازارفروشرابراي
خودداشتهباشند.درحاليكهبسياريازمحصولات
لبنيازاوايلامسالباافزايشقيمتمواجهبودنداما
توليدكنندگانشيربرايازدستندادنبازار،مجبور
ش�دندمحصولخودرابهحداقلقيمتممكنبه
فروشبرسانند.مسئلهايكهباگذشتزمانموجب
شدتاآنهاديگرنتوانندبهادامهكاراميدوارباشندو
يكيپسازديگري،»ورشكستگي«راتجربهكردند.

    
بررس��ي ها نش��ان مي دهد با وجود اينكه ش��ير 
توليدي در كش��ور مي تواند به راحتي جوابگوي 
نياز مصرف باش��د، اما همچن��ان واردات بي رويه 
شيرخشك موجب شده تا بيش��تر شير توليدي 
داخلي بي خريدار بماند.  در همين رابطه حسين 
ركني، معاون وزير جهادكشاورزي با اشاره به كافي 
بودن ميزان شير توليدي در كشور مي گويد: »سال 
گذشته 8 ميليون و 260 هزار تن شير توليد شد كه 
با توجه به جمعيت حدود 78 ميليون نفري كشور 
و ميزان سرانه توليد كه بين 100 تا 110 كيلوگرم 

بوده، نياز كشور به راحتي تأمين مي  شد.«
   وارداتبيرويه

با وجود اينكه شير توليدي در كشور از كيفيت بالايي 
برخوردار ب��وده و مي تواند نياز بس��ياري از صنايع 
را تأمين كند، اما برخي از توليدكنندگان ترجيح 

مي دهند به جاي اس��تفاده از محص��ول تازه كه از 
قيمت بالاتري برخورداراست، از شير خشك وارداتي 
ارزان قيمت استفاده كنند.  عليرضا عزيزاللهي، رئيس 
اتحاديه دامداران كشور با اشاره به اينكه شير خشك 
تنها در صنعت لبنيات و م��واد غذايي كاربرد دارد، 
واردات آن را معضل بزرگي براي گاوداران دانسته و 
مي گويد: »اين واردات بي رويه باعث شده تا بيشتر 
شير توليدي روي دست دامدار بماند و فاسد شود 
كه بايد در اين خصوص چاره اي انديشيده شود. « 
وي با بيان اينكه دولت واردات شير خشك را ممنوع 
كرده است اما تنها در سال گذشته 8 هزار تن شير 

خشك به كشور وارد شده، مي افزايد: »اخيراً نيز 
5 هزار تن شير خشك وارد گمرك شده و ميزان 
قابل توجهي نيز هم اكنون روي كشتي و در پشت 
مرزهاي كش��ور قرار دارد، به همين خاطر انتظار 
مي رود مسئولان مربوطه و وزير جهاد كشاورزي 
نس��بت به اين موضوع حساس باش��ند. « رئيس 
اتحاديه دامداران كشور با اشاره به اينكه هر كيلو 
شير خشك معادل 12 كيلو شير خام است، ادامه 
مي دهد:»با توجه به اينكه سالانه صنايع لبني تنها 
5 ميليون تن ش��ير خام جذب مي كنند، واردات 
10 هزار تني شير خشك مي تواند فشار زيادي به 

صنعت دامداري وارد كند.«
   نگاهيبهمشكلاتدامداران

گراني شير، كاهش مصرف، همچنين نارضايتي 
توليد كنن��ده از به صرفه نبودن توليد ش��يرخام، 
در كنار اختلاف قيمت خريد باهزينه هاي توليد 
و وجود واس��طه ها موجب شده تا توليدكنندگان 
نتوانند محصول خود را با قيمت واقعي در بازار به 
فروش برسانند.  با وجود اينكه كه بارها مسئولان 
براي حل اين مشكل راهكارهايي را از جمله خريد 
شير با قيمت تضميني را ارائه داده اند اما اجرايي 
نشدن اين وعده ها موجب ش��ده تا اين محصول 
مشتري قابل توجهي نداش��ته باشند و در نتيجه 
روي دست توليدكننده بماند.  ابراهيم معتمدي، 
رئيس اتحاديه فرآورده هاي لبني فارس با تأييد اين 
مشكلات مي گويد: »وجود واسطه ها در كنار تأخير 
در پرداخت پول شير توليدي از جمله مشكلات 
اين صنعت است چراكه فروشگاه ها پول محصولات 
كارخانه ها را دي��ر پرداخت ك��رده و اين موضوع 
موجب ش��ده تا كارخانه داران به علت نداش��تن 
نقدينگي، پول شير گاوداران را با تأخير 45 روزه 
پرداخت كنند.« اين درحالي اس��ت كه با نگاهي 
به وضعيت كش��ورهاي صادركننده شير خشك 
مي توان دريافت آنها با به كار گيري تكنولوژي هاي 
پيش��رفته در زمينه تولي��د ارزان خ��وراك دام و 
پرداخت ياران��ه به توليدكنن��دگان خود موجب 
ش��دند تا هزينه هاي تمام شده توليد شيرخام در 
مقايسه با كشور ما ارزان تر باشد و بدون كمترين 

مشكلي محصولات خود را صادر كنند. 

 ۱۰۰ هزارتن گندم روي دست كشاورزان گلستان مانده  
هماكنون۱۰۰هزارتنگندمرويدستكشاورزانگلستانيمانده    گلستان
اس�توباي�دس�ريعترفك�ريب�رايح�لاي�نمش�كلكرد.
آيت الله سيدكاظم نورمفيدي نماينده ولي فقيه در استان گلستان با اعلام اين خبر گفت: هم اكنون مراكز 
خريد و انبارها از تحويل گندم كشاورزان در كلاله و شرق استان ممانعت مي كنند. صف هاي كيلومتري 
در مراكز خريد تشكيل شده اما سيلوها حاضر به خريد گندم به نرخ واقعي نيستند.  وي با اشاره به اينكه 
آفت محصول ناشي از بارندگي اخير است و ارتباطي به كشاورزان ندارد، تصريح كرد: در چنين حالتي 
گندم كشاورزان با نرخ 800 تومان خريداري مي شود و كشاورز در هر كيلوگرم گندم 300 تا 400 تومان 
ضرر مي كند. ضرر كشاورزان گلستاني بايد مديريت شود و هم اكنون گلستان نيازمند همدلي و همفكري 
براي حل مشكلات است.  نماينده ولي فقيه در استان گلستان و امام جمعه گرگان متذكر شد: دست ياري 

خداوند با اجتماع است و فاصله انداختن بين قلب ها يك خيانت بزرگ و كاري شيطاني است.

حاشيه نشينان خوزستان توانمندسازي مي شوند 
مديرعاملجمعيتهلالاحمرخوزستانازتوانمندسازياقشار    خوزستان
آسيبپذيردرقالبطرحتحولحاشيهنشينيباهمكاريدانشگاه
داد. خب�ر اش�تغال فرصته�اي افزاي�ش منظ�ور ب�ه اه�واز پزش�كي عل�وم
علي خدادادي گفت: اين توانمندس��ازي مي تواند در راستاي تأمين نيازهاي اين افراد و آموزش هاي 
لازم براي مقابله با آسيب هاي اجتماعي باشد و خوزستان با توجه به شرايط ويژه اي كه دارد نيازمند 
نگاه ويژه اي است در حالي كه پس از جنگ تحميلي توجهي به خوزستان نشده است و در جاي جاي 
استان ش��اهد محروميت هاي مفرط و حاشيه نشيني هس��تيم.  وي تصريح كرد: خوزستان دومين 
استان حاشيه نشين در كشور و داراي محروميت هاي مفرط معرفي شده كه همين زنگ خطري براي 
مسئولان بوده تا توجه ويژه اي به خوزستان داشته باشند.  خدادادي ادامه داد: يكي از معضلاتي كه در 

خوزستان با آن مواجه هستيم بيكاري مفرط است كه تهديدي براي جامعه است.

واردات بي رويه شير خشك، دهن كجي مسئولان به توليدكنندگان داخلي

بي توجهي به دامداران، صنعت شير را خشك مي كند

مريم احمدي  ميترا شهبازي

  هرمزگان: پرويز محبي، مدير كل شيلات هرمزگان با اعلام اينكه 
امسال 120 ميليارد تومان تسهيلات به پرورش دهندگان آبزي پروري در 
هرمزگان اختصاص يافته است، گفت: تسهيلات به طرح هاي نيمه تمام و 
غيرفعال و كارگاه هاي كوچك و بزرگ بالاي 60 درصد پيشرفت فيزيكي 
پرداخت مي شود. وي پيش بيني كرد امسال بيش از 8 هزار تن ميگو در 

هفت مركز به مساحت 3 هزار و 200 هكتار توليد شود. 
  سيستانوبلوچس�تان:علي صدرايي، سرپرست هيئت بررسي 
شهر تاريخي »تيس« با هش��دار درباره خطر نابودي و نجات اين شهر 
تاريخي،  خواستار تشكيل نشست اضطراري مقام هاي عالي رتبه استان 
سيستان و بلوچستان و منطقه آزاد چابهار شد. اين باستان شناس گفت: 
مداخلات انساني، جاده سازي، تخريب هاي محيطي، تسطيح، خانه سازي 
و بازسازي هاي غيراصولي عواملي هستند كه آثار تاريخي به جاي مانده از 

دوران سلجوقي، صفوي و قاجارِ اين شهر تاريخي را تهديد مي كنند. 
  كرمان:استاندار كرمان با بيان اينكه اعتقاد ما بر اين است كه براي توسعه 
و پيشرفت بايد بسترها و زيرساخت ها به صورت موازي با توسعه اقتصادي 
پيش بروند و اين امر در پروژه هاي در حال ساخت شهر كرمان به وضوح 

ديده مي شود، گفت: در اقتصاد كرمان بخش 
غير دولتي با همگرايي بين اركان نظام، ائمه 
جمعه و نمايندگان مجلس فعال شده كه از 
مجموع 75 هزار ميليارد تومان تفاهمنامه تا 
كنون 14 هزارميليارد به بهره برداري رسيده 
و ما بق��ي آن در حال ط��ي مراحل تأمين و 
تخصيص اعتبار و اجرايي شدن است. عليرضا 
رزم حسيني ادامه داد: با همكاري و هماهنگي 

همه طرح هاي ابتكاري استان از جمله طرح همياران آب براي تأمين آب 
شرب استان اجرايي شده و هم اكنون انتقال 180 ميليون مترمكعب آب در 

حال اجرايي شدن و دو كيلومتر لوله گذاري انجام شده است. 
  كردستان:معاون امور طيور س��ازمان جهاد كشاورزي كردستان 
گفت: سال گذشته حدود يك هزار و 30 تنُ عسل در استان كردستان 
توليد شد كه در جايگاه پانزدهم توليد عسل كش��ور قرار داريم. فرزاد 
معاوني با اشاره به اينكه در حال حاضر 157 هزار كندوي مدرن و 7 هزار 
و 400 كندوي بومي در استان وجود دارد، افزود: در مجموع 3 هزار و 
739 نفر در استان كردستان به زنبورداري مشغولند كه 900 نفر آنها 

شغل اصلي شان زنبورداري است. 
  گيلان: رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر رشت با انتقاد 
از عملكرد شهرداري، تأكيد كرد: شورا و شهردار بايد نسبت به عملكرد 
امروز سازمان اتوبوسراني و حذف تك تك اتوبوس ها از خيابان هاي شهر 
به مردم پاسخگو باشند. اميرحسين علوي ادامه داد: شهروندان نسبت به 
نبود اتوبوس در سطح شهر شاكي هستند و اين خواسته بحق شهروندان 
است كه شاهد نوسازي، تجهيز و فعاليت به تعداد كافي اتوبوس در شهر 
باشند. آنچه مسلم است اين كه طي سه سال گذشته تعداد اتوبوس هاي 
شهر از 40 اتوبوس به 30 اتوبوس رسيده و جاي تاسف دارد كه شورا نيز 
با توجه به وظيفه نظارتي خود عكس العمل قابل قبولي نسبت به اين 

وضعيت نشان نمي دهد. 
  همدان:مس��عود اقلامي مديركل س��ابق اداره تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي اس��تان همدان با بيان اينكه نرخ بيكاري در استان همدان 
تك رقمي است، گفت: استان همدان در حوزه اشتغال در جايگاه سوم 
تا ششم كشور قرار دارد. وي با اشاره به اينكه در زمينه سرمايه گذاري 
اقدامات خوبي در اس��تان صورت گرفته و واحدهايي ني��ز راه اندازي 
شده اند، افزود: اتاق تعاون استان همدان در سال هاي گذشته صادراتي 
به كشورهاي ديگر نداشته اما طي دو سال اخير با ارتباط با كشورهاي 

ديگر، صادرات را در دستور كار خود قرار داده است.
  فارس: سيد محمدعلي افشاني استاندار فارس لزوم تهيه و تدوين 
گزارش هاي ماهانه توس��ط تمام اداره ها در موض��وع اقتصاد مقاومتي  
متناسب با بندهاي 24 گانه تبيين شده از سوي مقام معظم رهبري را 
مورد تأكيد قرار داد و ارائه گزارش ماهان��ه از عملكرد هر اداره در حوزه 
اقتصاد مقاومتي را يكي از الزامات برشمرد و آن را ملاكي مهم در ارزيابي 
اقدامات و تأثيرگذار بر توسعه استان دانست و گفت: ارائه گزارش عملكرد 
اقتصاد مقاومتي يك رقابت است بين استان ها و اگر دستگاه هاي اجرايي 

كوتاهي كنند، تأثير آن بر همه مردم ظاهر خواهد شد.


